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„Toți ne-am dori să avem o
comunitate care să ne țină 
în brațe când avem nevoie”
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Cred că la baza reușitei stă echipa și colaborarea

Mie mi-ar face o deosebită plăcere ca și alți copii să fie
ajutați de către cineva cu posibilități, fiindcă astfel li s-
ar oferi o șansă pe care poate nu o au nicăieri altundeva.

Experienţele de grup încheagă prietenii, dărâmă
barierele prejudecăţilor.

Este foarte important ca adulții să-i sprijine și să
fie cât mai deschiși cu copii deoarece aceștia își
pot schimba unele decizii în mod radical

Yadera Apachiței
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Noi, cei din comunităţi mici, putem să realizăm proiecte
frumoase
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Fundaţia Comunitară Iaşi îşi propune să aducă
împreună oamenii care mişcă lucrurile şi lucrurile care
merită mişcate, spre beneficiul întregii comunităţi,
pentru transformarea Iaşului într-un oraş în care să fim
mândri că locuim.

Scopul Fundaţiei Comunitare Iaşi este construirea într-o
manieră durabilă a unui viitor mai bun al Iaşului şi
întregii regiuni, prin încurajarea bucuriei actului de a
dona.

Administrând profesionist şi transparent donaţiile
primite de la ieșeni, ne asigurăm de îndeplinirea
obiectivelor donatorilor, oferind astfel membrilor
comunităţii oportunităţi concrete de a participa, de a
cataliza cele mai bune idei şi de a sprijini programe de
calitate.

În 2022 am început o serie de interviuri cu #oameniiFCI,
oamenii care sunt alături de echipa Fundației
Comunitare Iași, care cred în puterea lui împreună, în
educație, inovație, implicare și filantropie. 

Generozitatea este una dintre calitățile definitorii ale
partenerilor noștri, la care adăugăm creativitate,
deschidere, implicare, intuiție.

Vă invităm să îi descoperiți în articolele revistei pe cei
care ne-au devenit prieteni și sursă de inspirație.

#oameniifci

Interviurile au fost realizate  
de către

Ana-Maria Dăscălița 
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Andreia Zaharia

BorgWarner este una dintre companiile care cu
entuziasm au sprijinit proiecte ale Fundației
Comunitare Iași. Evenimente ca Swimathon și
Cros pentru Școli au avut loc și datorită
implicării companiei.
 
Din 2021, la inițiativa companiei, colaborarea
dintre Fundația Comunitară Iași și BorgWarner
s-a concretizat în Fondul BorgWarner pentru
Educație astfel că împreună susținem
învățământul tehnic prin diferite proiecte.
 
Astăzi, împreună cu Andreia Zaharia, HR
Manager în cadrul BorgWarner Romania,
explorăm subiecte ca responsabilitate socială și
implicare civică. 
  

Cine este Andreia Zaharia?

Sunt o persoană care pune multă pasiune în ceea ce face, implicată, orientată către
oameni, deschisă să ofer celorlalți sprijin, îndrumare și un pic de inspirație.
 
Consider că fiecare dintre noi, prin puterea propriului exemplu, are rolul de a contribui
la îmbunătățirea viitorului comunității. Prin implicarea și perseverența noastră, putem
genera schimbări mici în prima etapă, dar care vor oferi rezultate spectaculoase în
viitor.
 
Cred de asemenea, că din postura de mamă, colegă sau lider de echipă, ai ocazia să
îi inspiri pe ceilalți și să îi încurajezi să se dezvolte astfel încât să fie și ei mai departe
factori mobilizatori de fapte bune.

http://www.borgwarner.ro/


De ce alege BorgWarner
să investească în
comunitatea ieșeană? 
 
Implicarea BorgWarner în
comunitatea ieșeană
corespunde principiilor
noastre, care ne
determină să oferim
sprijinul necesar pentru a
progresa împreună.
Considerăm că prin
exemplul nostru, putem
motiva alte companii și
ieșeni să se implice în
proiectele în care cred.
 
BorgWarner are un
impact important in
comunitate prin cei 2000
de angajați, familiile lor,
peste 1000 de
colaboratori din
companiile partenere.
Întoarcem astfel
comunității sprijinul pe
care ea ni-l oferă în
dezvoltarea noastră
durabilă și sustenabilă
de 14 ani încoace.
 
BorgWarner investește
în educație și în proiecte
care au impact pe
termen mediu și lung.
De ce este important să
ne implicăm în
comunitate? 

Societatea, omenirea, a
progresat prin
cunoaștere. Am învățat
să folosim resursele
naturale mai întâi pentru
a supraviețui, iar apoi
odată cu trecerea
secolelor oamenii au
învățat cum să inventeze

tehnologii, obiecte și unelte
care să le facă viața mai
ușoară, mai comodă, mai
sigură și mai lungă. Mai
mult, există studii care au
demonstrat că civilizațiile
care au investit în educație
au evoluat mult mai repede
și în mod sustenabil. Fără
educație, oamenirea ar fi
arătat astăzi cu totul diferit.
România are nevoie de mult
sprijin pe educație nu
numai pentru o forță de
muncă mai bine pregătită,
ci și pentru o societate mai
dezvoltată, mai civilizată, un
mediu de viață mai sănătos
și mai plăcut pentru
generațiile viitoare.
 
Implicarea în comunitate
face parte din ADN-ul
BorgWarner. Este un mod de
viață și un principiu de
business, cel de a aloca
resurse și timp pentru a
sprijini comunitățile locale.
Mai mult, credem în puterea
exemplului personal și de
multe ori, colegi cu funcții
de leadership sunt primii
care se înscriu ca voluntari
pentru diverse activități,
atunci când susținem o
cauză. Privim comunitatea
ca pe o familie extinsă, în
care ne ajutăm unii pe
ceilalți, atunci când este
nevoie de noi. Ne bucurăm
să vedem rezultatele muncii
noastre în dezvoltarea
comunității. 

Aplicăm principii similare cu
cele din zona de business,
specifice BorgWarner:

investim într-un viitor
sustenabil pentru
comunitatea în care
activăm. 
 Proiectele pe care alegem
să le susținem respectă un
principiu primar, dar
esențial: generează
rezultate și oportunități
pentru mai multe generații.
Iar aici se regăsesc
domenii precum sănătatea
sau educația, care
reprezintă pilonii societății
și care împreună,
construiesc drumuri care
ne conduc spre progres.
 
Investim financiar și cu alte
resurse în proiecte care
oferă, în primă instanță,
soluții punctuale pentru
probleme actuale, iar pe
termen mediu și lung
generează alternative
viabile, care se transformă
în oportunități fructificate
de beneficiari.

Fundația Comunitară a
împlinit anul acesta 10 ani
de activitate, BorgWarner
a sprijinit diferite inițiative
ale Fundației. Ne alegeți
an de an, cu recunoștință
vă întrebăm: de ce? 

Colegii mei au participat de
multe ori la evenimente
precum Swimathon sau
Cros pentru Școli, deci am
putea spune că suntem
cunoștințe vechi. Îmi
amintesc cu drag de
primele evenimente 



pe care le-am organizat când eram
responsabil de comunicare în colaborare
cu Alina de la FCI. 

De-a lungul anilor, am colaborat din ce în
ce mai mult pe anumite activități sau
proiect, iar recent am dezvoltat împreună
Fondul BorgWarner pentru Educație. Acest
grant oferă resurse financiare pentru
învățământul liceal și academic având ca
obiectiv modernizarea echipamentelor și a
condițiilor de studiu din învățământul
tehnic. Până în prezent, am investit zeci de
mii de euro în modernizarea și achiziția de
echipamente pentru 6 laboratoare de la
facultăți și licee cu profil tehnic. 

În toamna acestu an, vom finaliza
amenjarea altor 2 laboratoare, destinate
aplicațiilor practice pentru studenții de la
Facultatea de Inginerie Electrică,
Energetică și Informatică Aplicată.

Ne place să lucrăm cu oameni devotatați
unei cauze, care se implică cu tot sufletul
în proiecte și se asigură că rezultatele sunt
peste așteptări, de cele mai multe ori.

Fundația Comunitară a devenit un etalon pentru ieșeni, iar proiectele sale realizate
individual sau împreună cu diverși parteneri facilitează colaborarea și cooperarea
dintre mai multe ONG-uri pentru a atinge un obiectiv comun. Cred că asta este
esența activităților pentru comunitate: avem nevoie de un liant care să ne aducă pe
toți împreună și care să ne determine să lucrăm împreună pentru a transpune în
realitate o viziune comună.
 
Cele mai bune rezultate se obțin în urma unui parteneriat dintre societatea civilă și
mediul de afaceri, pentru că cele două se potrivesc precum piesele unui puzzle. Este
necesară puterea financiară a mediului de afaceri și ancorarea în realitate a societăţii
civile, care identifica problemele comunității și are capacitatea de a genera soluții
finanțate de către companii.

Astfel, obținem echipe de proiect de tip win-win, cu performanțe extraordinare, în
beneficiul comunității din care facem parte.

Ne place să lucrăm cu echipa FCI si cu siguranta și lor le place de noi! Sunt creativi,
spontani și vin mereu cu soluții dacă întâmpină dificultăți. Sunt profesioniști în ceea ce
fac, avem încredere să le încredințăm resursele, imaginea noastră, proiectele în care
credem și mereu ne-au depășit așteptările. 



Andreia recomandă: Multipliers, Liz Wiseman
 

Proiectele cu impact pe termen lung în comunitate sunt prioritate pentru BorgWarner,
viziunea companiei și sprijinirea educației, în special a învățământului tehnic, ne

încurajează să implementăm proiecte ale tinerilor ieșeni.
 

Deschiderea cu care Andreia Zaharia ascultă propunerile noastre și modul eficient în
care se implică ducând proiectele la un nivel mai sus ne bucură și ne onorează.

 

Gesturile mici sunt cele care fac diferența, iar noi ca oameni, nu putem trăi unii fără
ceilalți. Solidaritatea ne-a adus până aici, iar dacă amândurora ne va fi bine separat,
împreună ne va fi mult mai bine.

Cel mai bun sfat pe care îl pot oferi este să înceapă să facă un gest mic, să doneze
bani sau produse, pentru o cauză în care cred, personal, direct. Satisfacția pe care o ai
atunci când faci un bine este neprețuită și îți oferă o stare de bine de care te vei
îndrăgosti. Învățați și copiii să dăruiască celor care au nevoie, să ofere ajutor și să se
ofere voluntari. E una dintre cele mai importante lecții sănătoase de viață pe care le-o
puteți oferi. 



Sorin Greu

Fundația Comunitară Iași oferă bursele atât
pentru studiu, cât și pentru performanță.

Datorită burselor pentru performanță am ajuns
să îl cunoaștem în urmă cu patru ani pe Sorin
Greu, pe atunci elev în clasa a IX-a la Liceul
Teoretic „Vasile Alecsandri” din Iași, pasionat de
informatică și cu un dosar care ne-a
impresionat.
 
Astăzi, Sorin Greu se pregătește pentru intrarea
la facultate și de primul job într-o companie din
industria IT.

Cine este Sorin Greu?

Sorin este un tânăr pasionat de fotografie, programare și de tot ce îi stârnește
curiozitatea. De altfel, curiozitatea este cea care l-a ajutat să creeze legături faine cu
oamenii din jur, să se dezvolte și să facă față mai ușor schimbărilor și provocărilor de
care nu duce lipsă niciun adolescent.

Care sunt visurile tale? Cum ai pornit, ce s-a schimbat între timp?
 
Pot să spun că dintotdeauna am vrut să devin programator. Eram încă preșcolar
când am descoperit primul calculator și m-a fascinat, a fost dragoste la prima
vedere.



Sorin povestește că
atunci când era foarte
mic îi plăcea și fotbalul și,
pentru o scurtă perioadă
de timp, unul dintre
visurile lui a fost și acela
de a deveni fotbalist, însă
dorința de a ști cum
funcționează un
calculator a deschis un
drum pe care l-a urmat
indiferent de piedici.
 
Cred că fiecare situație
dificilă apare cu un scop
și anume ca să te
mobilizeze și să fie o
lecție din care să înveți
pentru viitor. Uneori, nu
ajungem într-un loc în
care ne dorim și suntem
dezamăgiți, însă poate
locul nostru este în altă
parte, poate în altă parte
putem face lucruri pe
care acum nici nu ni le
imaginăm.
 
Studiu, performanță,
voluntariat. Cum
reușești să ai rezultate
școlare și extra-școlare
spectaculoase și în
același timp să fii un
adolescent cu o viață
socială normală?

În primul rând îmi planific
timpul foarte bine. Cred
că time managmentul
este extrem de important
pentru a ne atinge
obiectivele. De
asemenea, când îmi
propun un anumit task,
de exemplu am o  

activitate la clubul de
informatică, mă concentrez
doar pentru a duce la bun-
sfârșit ce mi-am propus și
nu mă implic în mai multe
activități simultan. Atunci
când apar obstacole, mă
concentrez pe scopul final și
caut soluții.

Apoi, încerc să caut un
echilibru între viața socială
și școală pentru că este
foarte important să avem
grijă de noi.
 
De asemenea, pasiunile
mele se intersectează
foarte fain și cu activitățile
de la școală. De exemplu la
școală studiez programare,
dar programarea este și o
pasiune în care investesc
timp.
 
Iar voluntariatul este pur și
simplu o activitate firească.
Mereu mi-a plăcut să mă
implic și am vrut să
împărtășesc cu ceilalți ceea
ce știu și să ajut după cum
pot, vreau să adaug un plus
de valoare. De exemplu de
aceea am înființat CNVA
HUB împreună cu alți doi
colegi pentru că ne-am
dorit că toți mai mulți elevi
să afle despre domeniul IT și
despre programare, dar și
pentru că ne-am dorit să
comunicăm asertiv cu cei
care sunt curioși și
începători. 

Cred că un elev are nevoie
de sprijin mai ales atunci
când greșește, de aceea la 

CNVA HUB îi încurajăm să
vadă alte variante atunci
când greșesc, nu îi certăm.

Apoi când am participat la
prima ediție a taberei de IT
– SoftCamp mi s-a părut o
ocazie faină să mă ofer să
fac partea de grafică
pentru primul eveniment.
La a 2-a ediție am fost
invitat să vorbesc despre
programare și despre
experiența mea ca
participant. Am oferit din
timpul meu, dar am avut
mereu sprijinul
SoftEducation în acțiunile
mele.

Cum ai aflat de bursele
FCI?
 
Am aflat de bursele pe care
le acordă Fundația
Comunitară Iași printr-un
anunț publicat pe Adservio.
Însă, înainte să aplic am
căutat mai multe informații
despre Fundație. Cine
sunteți? Care este misiunea
Fundației Comunitare Iași?
Și pentru că am rezonat cu
valorile și principiile
Fundației Comunitare Iași
am aplicat și deși am avut
la prima întâlnire cu
reprezentanții Fundației
Comunitare Iași uite că au
trecut patru ani și am creat
o colaborare frumoasă.

Pasiunea pe care o are
Fundația Comunitară Iași
pentru comunitate a fost
unul dintre motivele pentru
care am aplicat în fiecare 
 



an pentru Fondul de
Burse.
 
Fundația Comunitară
Iași a împlinit 10 ani anul
acesta, ultimii patru ani
i-am petrecut
împreună. Cum a fost
pentru tine colaborarea
cu Fundației
Comunitare Iași?

Datorită colaborării cu
Fundația Comunitară Iași
am încredere că pot să
îmi ating potențialul
maxim și să realizez tot
ce îmi propun. Când am
depus dosarul pentru
bursă eram un elev timid
și introvertit, dar datorită
sprijinului constant primit
de la Fundația
Comunitară Iași și de la
cei de la Centric am
prins curaj să fiu eu
însămi, să vorbesc
despre pasiunile mele și
să fac ca visurile mele să
devină realitate.

Ce am învățat în urma
colaborării cu FCI este că
sharing is caring și că
fiecare zi este o ocazie să
facem ceva fain și bun
pentru noi și pentru cei
din jurul nostru.

Cum a fost perioada
pandemiei pentru tine?
 
În perioada pandemiei
am descoperit că ține de
mine dacă îmi propun să
fructific această
perioadă sau nu.
 

Așa că am ales să rămân
optimist și să învăț lucruri
noi. Am citit cărți care m-au
ajutat să mă dezvolt și să
am un mindset pozitiv, am
învățat foarte multe lucruri
despre fotografie. Am
profitat de timpul petrecut
în casă ca să fac lucruri
care îmi plac și care să mă
ajute.
 
Accesul la internet este un
privilegiu și avem toate
informațiile la un click
distanță și multe dintre ele
gratis, ține doar de noi să
alegem să investim timp în
evoluția noastră.

odată a contat mult că cei
de la Fundația au ținut
legătura cu noi, bursierii, și
în perioada pandemiei și
am avut activități online.
Motivarea elevilor este un
atuu al Fundației.

Am înțeles că piedicile mă
ajută să mă maturizez și mă
aduc cu un pas în fața
celorlalți în procesul de
dezvoltare.

Fundația Comunitară Iași
își propune să aducă
împreună oamenii buni
care mişcă lucrurile şi
lucrurile care merită
mişcate, spre beneficiul
întregii comunităţi, pentru
transformarea Iaşului într-
un oraş în care să fim
mândri că locuim. Ce este
Fundația Comunitară Iași
pentru tine?
Pentru mine, FCI este un loc 

n care m-am regăsit și
care mi-a permis să mă
dezvolt. FCI este locul în
care elevii primesc sprijin
chiar dacă au avut parte
de piedici în trecut. Am
învățat datorită Fundației
că mereu se poate, că
pentru orice problemă
există o soluție și că
găsești în Fundație oameni
care te sprijină.
 
Prin intermediul Fundației
Comunitare Iași l-am
întâlnit pe mentorul meu,
Andi Grădinăriu, și
întreaga echipă
extraodinară de la Centric.
Timp de patru ani Andi a
fost disponibil să mă învețe
și să mă ajute, dar mai
mult de atât am simțit
mereu că învățăm unul de
la celălalt și această
dinamică ne-a ajutat să ne
dezvoltăm.
 
Bursa Centric a făcut
diferența în parcursul meu
profesional.

Deși sprijinul material este
foarte important. Apreciez
în egală măsură și
implicarea celor de la
Fundație și de la Centric.
Când îi vezi pe cei de la
Fundație că le pasă de
parcursul bursierilor, că vin
către tine cu sugestii ca să
îți atingi obiectivele, că te
motivează atunci când
crezi că nu mai există
opțiuni, nu ai cum să nu îți
dorești să faci maximul din
ce poți. 



 Sorin recomandă: Atomic Habits, James Clear

Sorin își dorește să rămână în Iași pentru că are încredere în comunitate și în puterea
comunității de a schimba lucrurile care nu funcționează. 

Crede în educație și în puterea educației de a demonta mituri și de a crea oportunități
de dezvoltare pentru generațiilor ce vin. 

A învățăt să aibă răbdare și să construiască fără grabă pentru ca 
impactul să fie solid și pe termen lung.

Pe Sorin îl găsiți: https://iamsorin.wordpress.com/ și
https://www.facebook.com/cnva.hub

Așadar, sunt recunoscător că am avut ocazia să cunosc mai bine industria IT, să
cunosc oameni cu o experiență mare în domeniu și că am legat prietenii care
definesc cine sunt eu astăzi.

Cu toții ne dorim să avem parte de o societate sustenabilă în care lucrurile să
progreseze și să evolueze cât mai armonios. Pentru ca acest lucru să se întâmple
însă, este necesar ca împreună să contribuim la dezvoltarea ei, susținând inițiative
locale și sprijinind tinerii care, la rândul lor, vor deveni inițiatorii unor proiecte
remarcabile. Fundația Comunitara Iași reprezintă, din perspectiva mea, exemplul
perfect al zicalei “Dacă vrei, se poate”. Prin dezvoltarea unor proiecte precum
Fondurile de Burse sau a unor inițiative precum Swimathon sau Cros pentru Școli, au
reusit să aducă un plus de valoare în comunitatea ieșeană și au demonstrat că
orice este posibil, atât timp cât există dorința de implicare. Așadar, indiferent că ești
elev sau student, simplu cetățean sau investitor implicat, fii sigur că FCI poate fi un
sprijin solid în dezvoltarea solidă și sustenabilă a orașului nostru!



 Florentina Agache

Printr-un proiect înscris la ediția din 2019 a
Swimathon-ului am avut bucuria să o
cunoaștem pe Florentina Agache, președintele
Asociației Ștergem o Lacrimă, manager de
proiecte și întreprinzătorul campaniilor și
faptelor bune ale asociației care au fost
finalizate cu succes în ultimii cinci ani.
 
Asociația Ștergem o Lacrimă a inițiat o
campanie de sprijinire a refugiaților la scurt timp
după izbuncnirea conflictului, două luni mai
târziu a beneficiat de granturi oferite prin Fondul
de Urgență – Apel la solidaritate și astăzi, ne
reîntâlnim cu Florentina Agache să înțelegem
cum reușește mereu să fie alături de cei ce au
nevoie.

Cine este  Florentina Agache?

Înainte de orice sunt om, mamă, soție și din acest motiv înțeleg nevoile tututor, sunt o
persoană empatică, corectă, înțelegătoare, veselă și știu să aduc bucurie în inimile
oamenilor, un zâmbet pe fețele tuturor, să șterg o lacrimă căzută pe obrazul unei
mame, a unui copil, a unui/ei bătrân/e.

Deși programele Asociației Ștergem o Lacrimă nu vizează refugiații, ați venit cu
resursele pe care le aveați în întâmpinarea nevoilor refugiaților din Ucraina. Cum
ați găsit resurse într-o situație de criză?

 



Într-adevăr, beneficiarii
Asociației sunt copiii și
familiile defavorizate din
mediul urban și rural,
seniorii, dar nu în ultimul
rând și persoanele grav
bolnave, pe care
încercăm să-i sprijinim
financiar când au nevoie.
Însă, nu am putut să
stăm deoparte când la
câțiva kilometri de noi
ucrainenii aveau nevoie
de ajutor. Pe 27 februarie
2022 am preluat un
spațiu pe care l-am
amenajat ca centru de
tranzit pentru persoanele
refugiate din Ucraina.
Primul pas a fost să
facem curățenie și am
pregătit 10 paturi. În zilele
care au urmat, cu
sprijinul comunității, am
reușit să găzduim 33 de
persoane aproape în
fiecare zi și totodată să le
asigurăm trei mese pe zi,
îmbrăcăminte,
medicamente, transport,
dar și asistență pentru
nevoile personale atunci
când a fost cazul.
 
Iar în aprilie, granturile de
la Fundația Comunitară
Iași au venit exact în
momentul în care aveam
nevoie.  

Eram deja în situația în
care renunțasem să mai
găzduim persoane
refugiate din Ucraina
pentru că situația
financiară devenise
critică, stocurile noastre
erau reduse.

deoarece împreună cu FCI
și celelalte ONG-uri pot
învăță să organizeze
contexte de strângeri de
fonduri pentru anumite
cazuri umanitare, educație,
mediu, dar totodată
FCIsetează și niște repere
pe care ONG-urile mici le
pot lua ca exemplu. 

Personal, am învățat multe
lucruri frumoase de la
seminarele organizate, din
programele de training și
mentorat de care am
beneficiat datorită
inițiativelor Fundației.
Suntem mândri că
Fundația Comunitară Iași
este alături de Asociația
Ștergem o Lacrimă.
 
Vorbiți cu multă căldură
despre un ”împreună”
care schimbă mentalități.
Am putea, oare, reuși să
producem schimbări la
nivelul comunității dacă
nu ar exista colaborare?

Cred că la baza reușitei stă
echipa și colaborarea. De
asemenea, colaborarea
dintre ONG-uri este
importantă. 

Noi, la Asociație, întâlnim
cazuri sociale care au
nevoie de sprijin din partea
mai multor entități. Sau, de
multe ori, cazurile medicale
au nevoie să strângă o
sumă foarte mare de bani
și este dificil să reușești
singur să mobilizezi o
comunitate.

Ne gândeam deja la un
plan B pentru a putea
cumva continua activitatea,
însă deja trebuia să
suplimentăm efortul și
munca depuse mult mai
mult.
 
Finanțarea primită de la
Fundație ne-a făcut să
devenim mai încrezători și
am reușit să găzduim
refugiații care intrau în
România. În plus, am reușit
să oferim articole de
îmbrăcăminte, încălțăminte,
jucării, produse de igienă,
medicamente, hrană caldă,
dar și alimente neperisabile
pentru cei care locuiau în
locuințe închiriate sau/și în
centrele permanente de
primire a refugiaților

Cum s-a întâlnit Fundația
Comunitară Iași cu
Asociația Ștergem o
Lacrimă?
 
Cu echipa Fundației
Comunitare Iași ne-am
întâlnit în anul 2019 la
Swimathon prin înscrierea
pe platformă.

A fost un context de
strângere de fonduri care
ne-a și apropiat și discuțiile
dintre Asociație și Fundație
ne-au determinat să
rămânem aproape de
inițiativele FCI.

Cred că Fundația
Comunitară Iași are un
impact foarte mare asupra
comunității ieșene, 



Îmi doresc ca oamenii să aibă mai multă încredere în ONG-uri. 
Un ONG decide pentru fiecare caz pe care îl promovează dacă are într-adevăr

nevoie, face o anchetă socială și întotdeauna există o transparență a modului de
lucru. Banii donați merg către cazurile sigure. 

Donatorii pot afla mereu informații și se pot implica într-un caz pentru că porțile
noastre sunt deschise atât finanțatorilor, 

dar și donatorilor individuali.
 

Florentina recomandă: Prima stea a nopții, Susan Elisabeth Phillips
 

Cu responsabilitate și devotament Floretina Agache vorbește despre
 fiecare persoană în parte cu care a reușit să lucreze. 

Energia, optimismul și curajul de care dă dovadă 
ne impresionează de fiecare dată.

De altfel, cred că ONG-urile pot colabora și ca să împărtășească bune practici sau
lucruri care nu au funcționat în demersurile lor, schimbul de experiență este extrem de
valoros și este un câștig pentru organizațiile la început de drum să învețe de la cele cu
mai multă experiență.



Georgiana Butnariu

În 2015 Fundația Comunitară Iași a lansat Fondul
Antreprenorilor Locali prin intermediul Cardului
Comunitățîi – program de dezvoltare
comunitară prin care s-a sprijinit
antreprenoriatul local. În 2017, sub umbrela
Fondului Antreprenorilor Locali și împreună cu
TUIAS a avut loc o competiție de idei cu scopul
de a găși soluțîi de revitalizare urbană și astfel
am cunoscut-o pe Georgiana Butnariu, studentă
și câștigătoare a concursului de soluții. 

În 2021 am avut bucuria să ne revedem tot
datorită unui concurs de proiecte, Iași-
#Smarter_city, unde proiectul Georgianei și al
lui Iftimie Stelarian a ieșit câștigător.
 
Astăzi, Georgiana Butnariu inițiează, dar și
implementează proiecte, este arhitect stagiar.

Cine este Georgiana Butnariu?

Am să fac o descriere sumară: sunt absolventa a Universității Gheorghe Asachi din
Iași, Facultatea de Arhitectura G.M. Cantacuzino, în prezent arhitect stagiar la firma de
proiectare ARTCA, cu sediul în Iași.

Ce  răspuns aveai pentru întrebarea „ce îți dorești să devii?”  

“Ce iți dorești să devii” a fost o întrebare cu multe nuanțe pentru mine. Ce voiam să
fac era incert, ce era cert este că îmi doream să fiu artist, dar fară să urmez o
facultate de arte.



De ce? Din simplu motiv
că exista credință
generala că arta nu
aduce o viață împlinită,
ci doar o lupta continua
de supraviețuire.
Întrucâtva adevărat,
daca privim modul de
raportare a oamenilor la
artiștii contemporani.
 
Momentul în care m-am
hotărât că vreau să
devin arhitect a fost
undeva în liceu,
constrânsă de timp pe
de o parte, purtata de
pasiune pe de alta parte.
Am avut mereu o
inclinație spre arte, și o
pasiune pentru filosofie și
psihologie. Arhitectura
este intersecția care le
cuprinde pe toate, într-o
combinație aproape
transparenta ochiului
necunoascator. Fiind
arhitect de Romania, să
afirm asta este aprope
eronat, pentru că
arhitectura în Romania
și-a uitat latura artistica,
și-a uitat filosofia, este
doar o intocmeala de
documentații care trec
prin interminabilul
tandem de filtre
legislative care macină
orice sensibilitate
filosofica a unui intenții
arhitecturale. Să
construiești și să fii
arhitect sunt două lucruri
diferite.
Dar da, am vrut să fiu 

cu orientare spre viitor. 

Sunt lucruri pe care le
vedem în poze, pe rețelele
de socializare, și ni se spune
că așa este lumea acum,
dar FCI face lucrurile să
devina realitate. Proiectul
Port ALL este un astfel de
exemplu. Este prima
tentativă de a aduce
mobilierul smart în viață
urbana a Iasului, de a
transforma în realitate un
concept care pentru mulți
era doar o idee. Astfel de
mișcări sunt cele care
antrenează cu adevărat un
spirit civic de a vrea să
facem mediul în care trăim
mai bun.
 
Recunosc că prima data
când am ales să colaborez
cu FCI nu știam foarte
multe despre organizație.
Era doar iniatiatorul unui
concurs, concurs
sponsorizat la rândul lui de
antreprenori din Iași. Cu
trecerea timpului am ajuns
să ne cunoaștem mai bine
și să realizam că ceea ce
mișcam în jur se
intersectează într-un punct
comun. 

Eu aveam idei, dar FCI era
dispusă să îmi ofere
suportul pe care să îmi
aștern ideile.

participarea la concurs
este doar premiza pe care
se realizează conceptul. 

 arhitect la un moment dat
pentru că voiam să fiu un
artist, și nu unul grafic, ci un
artist pentru oameni.
 
Îmi amintesc cu drag
momentele de pregătire
pentru admiterea. Eram
dedicata trup și suflet
examenului. A fost greu,
greu a fost și după ce am
intrat la facultate. Dar a fost
frumos. Facultatea de
arhitectura este o
experiență unica. Viață de
arhitect este, așa cum se
spune, o vocație, adică un
fel de a fi în sine. Pentru toți
cei care visează să devina
arhitecți, le doresc curajul
de a-și exprima întreagă
forță a creativității lor, și cel
mai important rezistenta,
vor fi multe nopți albe. Dar
stați liniștiți, facultatea vă
pregătește din timp pentru
asta.

Fundația Comunitară Iași
își propune să aducă
împreună oamenii buni
care mişcă lucrurile şi
lucrurile care merită
mişcate, spre beneficiul
întregii comunităţi, pentru
transformarea Iaşului
într-un oraş în care să fim
mândri că locuim. Ce este
Fundația Comunitară Iași
pentru tine?

FCI este într-adevăr un
mecanism care mișcă
lucrurile. 

Este o mișcare care 
încurajează un fel de a fi  
 



Conceptul există, la fel și
intenția de a schimba
ceva.
 
Primul proiect alături de
FCI a constat în
realizarea unui parc în
Campusul Tudor
Vladimirescu, parc
destinai studenților. A
fost o colaborare intre
Campusul Tudor
Vladimirescu,
reprezentat de Direcția
de Servicii Studențești a
carei director este
Bogdan Budeanu, cu
care am colaborat timp
de mai mulți ani că
student intern, și FCI, la
care eu împreună cu
colegii de echipa am fost
mulajul pe care s-a
materializat ideea. Pentru
mine, în calitate de
student, era ceva
deosebit, mă impacta în
multe arii ale vieții, era
primul proiect pe care
urma să îl aduc la viață.
Am avut o colaborare
minunata cu cei de la
FCI, am găsit deschidere,
cooperare și înțelegere în
rezolvarea problemelor
întâmpinate, și nu au fost
puține dățile când
apăreau probleme la
care nu ne gândisem în
prealabil. n proiect
realizat e un proiect care
a trecut prin multe
momente de tensiune,
dar când echipa este
hotărâtă să îl ducă lbun
sfârșit, apar mereu și 

 de a-l pune în practica. 

Inițiativă FCI a fost suportul
perfect pecare să ne
așternem ideile, și ce e mai
important, să le aducem la
viață.

Este important să îi lăsam
pe tineri să implementeze
proiecte în oraș?
 
Din păcate sunt mulți tineri
în ziua de astăzi care au
idei, dar nu au un suport
solid pe care să și le
aștearnă. 

O idee venita dintr-un spirit
tânăr este o idee cu viziune,
o idee orientata spre viitor.

Dacă vorbim de importanta
implicării tinerilor, în primul
rand, orașul are nevoie de
un spirit tânăr care să îl  
anime.

În al doilea rând, un proiect
realizat este un proiect care
a trecut prin multe
probleme, prin piedici de
forma constrângerilor de
buget, insuficienta
resurselor umane, nevoie
de a colabora cu diferite
parti pentru a soluționă
probleme care nu țin
neapărat de domeniul și
lista continuă. Apar
probleme care au nevoie
de soluție. Este mult mai
simplu să pui o idee pe
foaie decât să o aduci la
realitate. 

soluțiile.

FCI mi-a arătat pașii de
urmat într-un concurs, m-a
învățat se înseamnă
seriozitatea și atitudinea în
lucrul cu oamenii, și nu doar
pe foaie, ci în viață reala,
mi-a demonstrat că se
poate doar daca vrei. A fost
o lecție în adevăratul sens al
cuvântului cea pe care am
asimilat-o în paralel cu
proiectele implementate
împreună cu FCI.

Care este povestea din
spatele concursului @Iași-
smarter_city?
 
În primul rând aș vrea să
adaug că proiectul PortALL
este produsul unei
colaborări cu colegul meu
Iftimie Stelarian, care s-a
ocupat de partea de soft și
electronica. 

În fapt, el este cel care a dat
viață aproape la propriu
proiectului. 

Eu am alcătuit doar
scheletul pe care apoi a fost
implementata adevărată
poveste din spatele băncii
smart. 
Motivul pentru care am
aplicat că echipa a fost
curiozitatea de a vedea ce
poate să producă o
colaborare dintre design de
mobilier și soft.

Am avut în vedere realizarea
unui prototip 
mobilier smart de mai mult
timp, dar niciodată ocazia 



 
Georgiana recomandă: Omul și simbolurile sale, Carl Jung

 
De-a lungul timpului drumurile prin campusul Tudor Vladimerescu, 

plimbările din Copou și Lăpușneanu au avut o nuanță aparte privind proiectele la
care Georgiana alături de alți studenți au lucrat 

îmbunătățind astfel imaginea orașului.
 

Cu naturalețe și căldură Georgiana Butnariu ne inspiră să continuăm implementarea
ideilor tinerilor, să le acordăm încredere, sprijin 

și ocazii să își trăiască visul.

Adevărată provocare nu consta în găsirea conceptului, ci în puterea de a-l aduce la
viață. FCI este într-adevăr un inițiator de drumuri, un model pentru încurajarea unui
astfel de comportament.

Există lucruri frumoase care se pot face, lucruri care nu se văd în zarva vieții. 

Exista oameni frumosi care au dorința de a-și pune amprenta în locuri umblate de
toți, fară a așteptă ceva la schimb. ONG-urile sunt puncte în care se intersectează
drumurile oamenilor care mișcă lucrurile cu speranță. Și cu toții știm că în gălăgia din
jur speranță rămâne de multe ori doar în suflet, și este greu de materializat în proiecte
concrete. Dar realitatea se fondează pe lucruri solide, prin pragmatism, iar bugetul
este unul din cele mai reale variabile în drumul de a aduce la viață ideile mai puțin
pragmatice care înfloresc comunitatea.



Beatrice Darie

Fundația Serviciilor Sociale Bethany și Fundația
Comunitară Iași au colaborat de-a lungul
timpului în diverse proiecte care au avut ca scop
dezvoltarea comunității. Unul dintre cele mai
recente programe în care ne-am implicat este
Fondul de Urgență – Apel la solidaritate.
 
Astăzi, împreună cu Beatrice Darie, manager de
programe în cadrul Bethany, înțelegem cum
voluntariatul poate schimba direcții și
perspective, dar și despre cât de valoros este să
acționăm având nevoile beneficiarului ca punct
de reper.

Cine este Beatrice Darie?

Un om care activează în domeniul care îi aduce satisfacții. Îmi place să fiu provocată
de situațiile din domeniul meu. De altfel, creșterea mea profesională s-a bazat pe
faptul că am avut parte de provocări și că am fost deschisă la nou, m-am întrebat
Cum pot să rezolv?
 
În urmă cu câțiva ani aș fi răspuns că sunt extrem de analitică și perfecționistă pentru
că asta simțeam că mă definește, acum, însă, știu că inovația și găsirea de soluții sunt
obiectivele după care lucrez. Domeniul social, domeniu în care activez de mai bine de
20 ani, are nevoie de o abordare orientată spre beneficiar, dincolo de proceduri și
standarde.
 

http://bethany.ro/iasi/


poate fi pe viitor un
domeniu conex cu o
carieră, dar este atât de
important să înveți 
despre tine. Cred că noi,
ONG-uri și instituții, nu
valorizăm destul de bine
voluntariatul, încă nu avem
bine definită cultura
voluntariatului, nu ne
raportăm la voluntar ca la
un angajat. Cred că dacă
am promova mai bine
această valoare am avea
rezultate benefice pe
termen lung în societate.
 
De asemenea, cred că este
important să ai
îndrăzneala, curajul,
sclipirea că ideea ta este o
valoare adăugată într-un
proces care la un moment
dat va face diferența în
viața cui. De exemplu, când
o idee de-ale mele pe care
o am doar în stadiul de
viziune este implementată,
prinde rădăcini, prind și eu
curaj să investesc mai
mult, să dau din binele pe
care îl primesc eu și altora
și asta se traduce prin
voluntariat. Este important
să găsești și oameni
deschiși să facă lucrurile
pe care le propui.

Deseori auzim ”ajutorul
meu este nesemnificativ”.
Cum te raportezi la
această credință?

Fiecare contribuție oricât
este de mică poate să 

de la Centrul de Tranzit,
centru care a funcționat în
perioada 1 – 31 martie și a
însemnat un total de 308
refugiați ucraineni, grupuri
extrem de vulnerabile, 

111 dintre ei au fost doar
copii care stăteau 3-4 zile în
Iași. Fondul de urgență ne-a
ajutat să avem resurse
pentru acești beneficiari, de
exemplu medicamente, dar
totodată resursele din
Fondul de Urgență ne-au
dat posibilitatea să fim 100%
alături de cei ce aveau
nevoie acută de sprijin, și să
nu fim nevoiți, într-o situație
de criză să căutăm și
donatori.
 
Colaborarea dintre ONG-uri
scurtează timpul de
intervenție atunci când stau
la masă specialiștii și se
uită spre același beneficiar.

Când și cum îți găsești
timp pentru a face
voluntariat?
 
În timpul facultății am
început să fac voluntariat la
World Vision și la Centru de
resurse pentru comunitate.
Oamenii de acolo au fost
deschizători de drumuri, îmi
amintesc deseori de ei și de
impactul pe care l-au avut
în dezvoltarea  mea.

Voluntariatul este procesul
prin care înveți și crești, îți
aduce valoare ție ca om, iar
apoi profesional domeniul
în care faci voluntariat

 

În sine sunt o familistă
convinsă, sunt mândră
de familia mea pentru că
suntem uniți și ne iubim,
și mai ales că fără a
impune, copiii au preluat
acest tipar de a trăi.

În februarie Fundația
Comunitară Iași a fost
nevoită să reactiveze
Fondul de Urgență și
Fundația Serviciilor
Sociale Bethany alături
de Asociația Civica au
fost din nou parte din
acest proces
provocator.
 
Am stat la aceeași masă
cu Civica și Fundația
Comunitară Iași în 2020
când am deschis Fondul
de Urgență, ne-am
întrebat atunci cum
putem folosi eficient
resursele din comunitate.
Fiecare organizație și-a
asumat rolul pe care îl
cunoștea cel mai bine,
Fundația Comunitară Iași
a strâns resuse, Bethany
s-a orientat spre
beneficiari, Civica a
coordonat voluntari și a
facilitat relația cu
autoritățile locale.
Împreună, prin acest
fond am reușit să avem
un impact mai mare în
beneficiul comunității.
 
În februarie 2022 când
am reactivat acest fond
din cauza conflictului de
la graniță, Bethany a
coordonat activitatea  



organizăm activități pentru
copii, ateliere educaționale,
activități de recreere,
cursuri de limbă engleză și
vom începe și cursuri de
limbă română. Pentru
adulți organizăm ateliere
de terapie prin artă, prin
pictură, cursuri de engleză,
consiliere juridică, servicii
de consiliere psihologică
(momentam căutăm un
psiholog ucrainean pentru
a lua acest rol). Mai mult
de atât, suntem într-un
dialog permanent cu
beneficiarii ucraineni și de
la ei aflăm care sunt
nevoile lor actuale,
preocupările lor. 

De exemplu, așa am aflat
că pentru ei este important
să creăm un spațiu în care
ei să socializeze între ei,
acest concept de
tea/coffee nou pentru noi,
valoros pentru ei. Au nevoie
de interacțiune între ei într-
un spațiu securizant și
unde se află o echipă de
specialiști pentru a putea fi
alături d e ei.

Ne dorim ca prin acest
centru să nu dublăm
serviciile care sunt oferite
acum ucrainienilor, ci să le
completăm. Ne propunem
să funcționeze ca un hub
comunitar în care orice
altă instituție publică sau
privată poate veni către
acest spațiu spre beneficiul
refugiaților. 
 

de a aduna resurse și de a
le valorifica în comunitate a
fost extraordinar de util. În
ceea ce privește Fundația
Bethany, după ce numărul
refugiaților care veneau în
România a scăzut, am
început să ne gândim la a
doua etapă de intervenție.
Datorită experienței de la
Centrul de tranzit am
început să avem discuții cu
finanțatorii cu privire la
nevoile celor care rămân în
Iași, dar și ce strategii ar fi
eficiente. Așa a apărut
Centrul comunitar pentru
familii și copii din Ucraina,
cu scopul de a ajuta
ucrainenii să se integreze în
Iași, dar și de a asigura un
nivel de optim de calitate a
vieții.
 
Trebuie să ne întrebăm ce
putem face ca să creștem
calitatea vieții, să se simtă
bine aici. Sunt oameni care
au lăsat totul în urmă peste
noapte și cred că toți ne-
am dori să avem o
comunitate care să ne țină
în brațe când avem nevoie.

Putem să facem un pic mai
mult decât să le arătăm
unde este școala și spitalul.
Putem să fim empatici și să
le acordăm timp pentru a
se integra în ritmul propriu.

Centrul comunitar pentru
familii și copii din Ucraina
funcționează de la 9 la 17.
Așa cum îi spune numele
este un centru deschis
către comunitate unde 

genereze o schimbare cu
impact mai mic sau mai
mare la nivelul celui care
primește. De exemplu,
atunci când îi dai unui
copil să mânânce, îl ajuți
ca în ziua respectivă să
meargă la școala, va
merge încă o zi datorită
ție. Da, este un gest pe
termen scurt, dar uneori
sunt eficiente și de acolo
putem crea practici și
strategii pe termen lung.
Este un impact în tot
ceea ce facem.
 
Uneori, și în domeniul
social apare o oboseală
pe care o resimțim cu
toții, dar cu toate
acestea în virtutea
acestei oboseli mă simt
motivată să accept o
provocare, fiecare are
șansa să genereze o
schimbare. De exemplu,
o simplă discuție cu un
beneficiar poate de
exemplu, o simplă
discuție cu un beneficiar
poate avea ecou mult
mai târziu în viața sa, și
mai apoi în comunitate.

Fundația Comunitară
Iași își propune să
aducă împreună
oamenii care mișcă
lucrurile și lucrurile care
merită mișcate spre
beneficiul întregii
comunități. Cum a fost
FCI alături de
comunitat e?

Efortul FC Iași 



De asemenea, familiile vulnerabile au prioritate, dar fără a exclude alte familii de
ucraineni.

Am reușit să deschidem acest centru cu ajutorul Care International prin FONPC,
Bethany Christian Services și Amazon Development Center România prin Fundația
Comunitară Iași.
 

Beatrice recomandă: Omul în căutarea sensului vieții, Victor Frankl
 

Beatrice Darie a ales la începutul anilor 2000 facultatea de Asistență Socială pentru
că a rezonat cu valorile sale, un domeniu necunoscut, care părea provocator, dar

care îi oferea ocazia să îi vadă pe ceilalți și să îi înțeleagă, mai mult decât să îi ajute,
să fie atentă la nevoile celor din jur pentru a găsi modul potrivit de intervenție.

 
Căldura și bunătatea lui Beatrice nu sunt o enigmă pentru nimeni. Experiența bogată

în domeniul serviciilor sociale, dragul de oameni și curajul de a inova ne ghidează,
datorită lui Beatrice, să facem împreună din Iași un loc în care să fim mândri că

locuim.



Andrei Irimia

Fondul de Burse a adunat de-a lungul timpului
elevi remarcabili, cu rezultate extraordinare, dar
și donatori implicați și motivați să investească în
educație, un domeniu strategic pentru
dezvoltarea Iașului.
 
În urmă cu trei ani a început colaborarea dintre
Moldova Center și Fundația Comunitară Iași.
Ne-am propus la acel moment să sprijinim cât
mai mulți tineri să continue studiul, astfel că am
creat Fondul de Burse Moldova Center, prin
intermediul căruia Moldova Center oferă 10
burse elevilor cu rezultate școlare deosebite.
 
Astăzi, cu ajutorul lui Andrei Irimia, manager
marketing și vânzări, ne uităm spre educație și
comunitate prin lentila colaborării. 

Cine este Andrei Irimia?

Lucrez la Moldova Center în calitate de om marketing și vânzări de aproape 10 ani.
Sunt activ in relația cu partenerii, chiriașii și media locală. Caut, alături de colegii mei,
modalități de a returna societății din care facem parte putin din binele pe care l-am
primit la rândul nostru. Îmi doresc dezvoltarea orașului și a comunității pentru a oferi
generațiilor viitoare șansa de a trăi sănătos și de a avea posibilități diversificate de a
evolua.
 
Cum găsești timp după activitatea de la birou să faci voluntariat, să te implici în
diferite proiecte ale societății, să fii alături de bursieri?



Compania din care fac parte pune mare
prețuire pe implicarea noastră în viața
comunității. Astfel, prin politica noastră si
misiunea generală a firmei, realizarea
unor obiective de tipul acesta sunt
activități curente, pe proiecte cu
frecvență anuală. Găsim timp pentru a
ne implica în cauzele comunității și
participăm bucuroși în aceste acțiuni.
 
Dorim să transmitem bursierilor bucuria
de a face bine, pentru a fi preluată și de
ei de la vârste fragede. Vor putea astfel si
ei contribui în viitor la dezvoltarea unor
alte generații, la susținerea unor cauze
deosebite, la implicarea în acțiuni de
voluntariat șamd.
 
De altfel, în cadrul Moldova Center
susținem evenimente sportive, adresate
maselor și dorim să cultivăm plăcerea de
a face mișcare de la cele mai mici vârste.
Cred că promovarea unui stil de viață
sănătos este importantă.

Cum a început colaborarea dintre
Moldova Center și Fundația C omunitară
Iași?
 
 
Moldova Center a căutat un partener responsabil în Iași, o organizație care să poată
transfera atent resurse către cei care au nevoie de puțin ajutor sau de recunoaștere a
meritelor deosebite. Astfel, auzind de unele proiecte de-ale Fundației, am decis să ne
cunoaștem și apoi lucrurile au mers de la sine către proiectul burselor.
 
Atenția noastră este în special către copiii merituoși, iar în cadrul colaborării cu
Fundația Comunitară Iași am găsit elevi remarcabili, de aceea ne dorim ca acest
program, ajuns acum la ediția a 3-a să continue. Pentru noi, prin prisma
atașamentului față de bursierii noștri, ne-am asumat un angajament pe termen lung.
 
De altfel, cred că atunci când ONG-urile și companiile promovează împreună anumite
aspecte importante pentru comunitate devin mai vizibile și au o mai mare ”greutate”.
Educația este unul dintre pilonii importanți ai societății care are nevoie de susținere.

În cadrul Fondului de Burse ne dorim să construim relații de încredere și ajutor între
bursieri și mentori. Cei de la Moldova Center cu deschidere și inițiativă au căutat
oportunități de a se conecta cu bursierii, de a afla care sunt dorinețele lor și în ce
domenii au nevoie de sprijin. 



 
Andrei recomandă: Fă-ți patul, William H. McRaven

 
Educația și sportul sunt motive puternice care îl fac pe Andrei Irimia să găsească

resurse pentru a se implica în comunitate. 
Reușește să adune lângă el oameni cu care are valori comune și care cred în

sustenabilitatea proiectelor comunității.
 

Bucuria cu care vorbește despre cei 10 bursieri și implicarea constantă
 în Fondul de Burse ne onorează.

Cred ca ajutorul, oricât de mic, dar din partea mai multor persoane,  poate sa
însemne mult pentru o cauză socială.
 
Se poate face orice, de la o contribuția pentru o bursă de merit, până la
modernizarea unui spital.  

Consider că și 10 lei dați lună de lună pot fi importanți într-un sistem în care sunt
implicate multe persoane.

Astfel că bursa pe care o oferă nu înseamnă doar o sumă de bani care îi ajută pe
tinerii bursieri să studiezi și să exceleze în ceea ce fac, dar îi și motivează să devină
mai buni și le oferă cadrul în care să ceară ajutor.



Yadera Apachițăi

Fundația Comunitară Iași acordă burse de merit
elevilor cu rezultate bune la învățătură din 2012.
În octombrie 2019 Yadera, elevă în clasa a IX-a
la Liceul Teoretic „Dimitrie Cantemir” din Iași, a
aplicat pentru o bursă a Fundației. Ne-a
impresionat cu pasiunea ei pentru matematică
și mediu.
 
Astăzi Yadera Apachițăi termină clasa a XI-a tot
cu rezultate cu care să se mândrească și se
pregătește pentru bacalaureat.

Cine este Yadera-Paula-Andra Apachițăi?

Yadera   perseverentă, ambițioasă și merge
pânâ în pânzele albe pentru a-și atinge scopuri
perseverentă, ambițioasă și merge pânâ în
pânzele albe pentru a-și atinge scopurile.le.

Care sunt visurile tale?

Îmi doream să pilotez avioane când eram mai
mică, acum sunt indecisă. Mă gândesc destul
de mult, însă, că aș putea deveni activistă de
mediu, dar posibilitățile sunt infinite.

Cum a fost întâlnirea cu echipa de la Fundația Comunitară Iași?

Știam de F undația Comunitară Iași de la frații mei care au fost și ei, la un moment dat
bursieri, și mi-am dorit să încerc și eu. Am fost bucuroasă când am primit și eu
răspunsul pozitiv din partea Fundației, dar și emoționată.

Prin intermediul Fundației i-am cunoscut pe cei de la Expert Network care au fost
donatorii mei și ai altor patru bursieri și cu care am legat o relație frumoasă. Atât cât
ne permitea timpul țineam legătura și cu donatorii, dar și noi bursierii între noi. Iar
Fundația creează acest cadru în care copiii cu aceleași pasiuni și nevoi se pot întâlni.
De asemenea, în prezent donatorii mei sunt cei de la Edurom și sunt curioasă să îi
cunosc.



Bursa pe care o primesc de la donatorul
meu prin intermediul Fundației mă ajută să
depășesc dificultățile financiare pe care le
am, 
dar cel mai mult contează că acești
oameni sunt alături de mine. 

Faptul că sunt bursieră a Fundației mă
motivează și mă încurajează să continui să
studiez. Câteodată mi-amintesc că după
întâlnirile cu donatorii mă gândeam „uite, îi
pasă cuiva de mine”, nu mă așteptam ca
cineva din exterior să mă ajute, să mă
sprijine, să mă întrebe cum sunt.

Fără ajutorul oferit de Fundația
Comunitară Iași, probabil că acum nu aș
mai fi avut sprijinul financiar de care am
beneficiat, fără de care nu aș fi putut să-
mi achiziționez multitudinea de cărți pe
care le citesc pentru îmbogățirea
vocabularului și dezvoltarea mea ca ființă
umană în societate.

Care este materia ta preferată?
 

În gimnaziu îmi plăcea foarte mult matematica, mai ales geometria, spuneam că
matematica este dragostea mea. Acum, îmi place matematica, dar o privesc diferit,
mă provoacă să fac descoperiri, îmi dezvoltă creativitatea și imaginația.

Datorită matematicii mi-am dorit să vin la un liceu din Iași și am ales profilul
matematică-informatică, însă în clasa a IX-a mi-a fost destul de greu să recuperez și
să ajung la același nivel cu colegii mei. 

Școala la care am învățat în gimnaziu avea doar două calculatoare, nu aveam
cunoștințe solide despre informatică. Dar nu am renunțat, sunt la profilul de
matematică-informatică și cred că este alegerea bună pentru mine. 

Care sunt planurile de vacanță?

Îmi doresc să petrec mai mult timp în natură, în satul în care locuiesc ies deseori la
plimbări mai lungi, însă vara aceasta voi începe să lucrez variante pentru bacalaureat
și mai vreau să citesc mai mult, lecturi pe care le tot amân în timpul anului școlar.

Yadera recomandă: Denton Little are întâlnire cu moartea, Lance Rubin
 

Yadera uită de noțiunea timpului când rezolvă probleme de matematică, petrece ore
întregi căutând soluția corectă. Își dorește să aibă independența financiară care să îi

permită să ajute animalele și mediul înconjurător.



Elena Alecsa

Fondul pentru un viitor mai bun în comunități
este un program de finanțare administrat de
Federația Fundațiilor Comunitare din România,
finanțat de Lidl și implementat prin rețeaua
fundațiilor comunitare.

În 2020, Fundația Comunitară Iași a
implementat acest program la Vaslui, iar apoi
în 2022 la Botoșani.

Astăzi, împreună cu Elena Alecsa, profesor de
educație fizică la Colegiul Național „A.T. Laurian”
Botoșani, promotoare a sporturilor, implicată în
proiectul Sporturile-jocurile minții, accesibile
outdoor povestim despre importanța
proverbului „minte sănătoasă în corp sănătos”.

Care este povestea din spatele proiectului pe care l-ați înscris prin @Fondul pentru
un viitor mai bun în comunități?
 
Oportunitatea de finanțare obținută prin proiectul „Sporturile/Jocurile Minții, accesibile
Outdoor”, a fost binevenită răspunzând unor necesități.
În acest caz, putem sublinia:
– nevoia de spații organizate în aer liber, în care tinerii să poată desfășura activități
care să îi scoată din spațiile închise ale claselor în care, de cele mai multe ori, puținul
timp liber existent este folosit pentru a „butona” telefonul,
– nevoia de a instrui cât mai mulți elevi, în funcție de particularitățile vârstei, în sporturi
și jocuri din categoria celor care dezvoltă logica, spiritul deschis: șah, go, scrable,
domino etc. Efectele lor asupra dezvoltării logicii și aptitudinilor tinerilor în formare sunt
deja demonstrate.

http://www.fondulpentruunviitormaibun.ro/
https://laurian.ro/


Proiectul a venit în sprijinul tinerilor din
colegiul nostru, pentru a-i determina să
fie mai activi și pentru a-și dezvolta
gândirea critică, deschisă. De asemenea
odată cu practicarea jocurilor minții pot
să deveni mai toleranți, lipsiți de
prejudecăţi. Tinerii iși pot dezvolta astfel
abilităţi de comunicare eficientă şi de
lucru în echipă.

Care sunt provocările care au apărut pe
parcursul implentării? Cum ați reușit să
depășiți momentele de impas?

Cel mai plăcut a fost momentul selectării
și achiziționării jocurilor.
Așteptarea construirii spațiului alocat
pentru joacă a fost mai dificil deoarece
vremea nu prea a ținut cu noi. A fost rece
și ploaia nu prea a ținut cu noi. Dar totul
este bine când se termină cu bine.

Odată cu amenajarea/modernizarea
spațiului dintre corpuri, în Colegiului
Național A.T. Laurian, spațiul este folosit
acum de tinerii care sunt dornici să
petreacă timpul liber și să exerseze prin 
 jocurile minții, șahul și nu numai.

Elevii colegiului pot să socializeze, dar nu în ultimul rând pot aplica activități care
necesită reguli de grup. Experienţele de grup încheagă prietenii, dărâmă barierele
prejudecăţilor, dau naştere la solidarităţi şi adaptări la situaţii sociale în miniatură.

Dacă ar fi să ne împărtășiți un gând din aceste luni de implementare a proiectului,
ce ne-ați transmite?

 O activitate extrașcolară, păstrarea spațiului de joacă ordonat și impunerea unor
reguli de joacă spre binele tuturor ne solicită. Timpul personal petrecut în activitățile
extrașcolare reduce activitatea din cadrul familiei. Dar alături de copii întinerim.
Elevii colegiului doresc să și-l petreacă timpul liber, pauzele alături de alți elevi, colegi,
alt anturaj. Spațiul școlar le este familial așa că îndrumați de un profesor cu care să-și
petreacă timpul și să le propună alte activități și jocuri, să le susțină și să le organizeze
timpul în mod plăcut este o oportunitate.

Proiectul nostru, și-a propus activităţi pentru elevi să-i ţină aproape de şcoală, să le
ofere o alternativă valoroasă în petrecerea plăcută şi instructivă a recreațiilor sau a
timpului liber, alături de prieteni, colegi prin activități competitive, extrașcolare.



În perioada de final de an școlar am realizat “Școala de vară”, care a atras în
continuare elevi în perimetrul construit în cadrul proiectului. Vom continua activitățile
și în anul viitor școlar, mai ales că elevii noștri de abia așteaptă. Avem ca obiectiv
participarea la competițiile școlare de specialitate. Dorim să participăm cu elevii care
s-au pregătit în activitățile proiectului, la Olimpiada șah anul viitor școlar și să sperăm
să obținem rezultate foarte bune.

Colegiul nostru, prin activitățile din cadrul proiectului, și-a atins scopul bucurându-i
astfel pe elevi. De asemenea, am diseminat proiectul în presă și în cadrul cercurilor
pedagogice, iar colegii din celelalte școli au fost interesați de importanța unor astfel
de proiecte.

 

ELena recomandă: Jucătorul de șah, Ștefan Zweig 



Cătălin Sima

Fundația Comunitară Iași oferă bursele atât
pentru studiu, cât și pentru performanță.
Datorită burselor pentru studiu am ajuns să îl
cunoaștem în 2019 pe Cătălin Sima, un
adolescent pasionat de lectură, cu abilități
diverse și rezultate școlare foarte bune.
 
Cătălin a terminat clasa a XI-a la Liceul
Tehnologic „Petru Poni” și se pregătește pentru
un an provocator.

Cine este Cătălin Sima?

Eu sunt Cătălin, am 17 ani și sunt elev al Liceului
Tehnologic „Petru Poni”. Sunt o fire sociabilă,
implicată și căruia îi place să se
autodepășească. Aceste calități pot fi
evidențiate prin numeroasele participări la
concursuri sau evenimente (drept voluntar).

Care sunt visurile tale? Cum ai pornit, ce s-a
schimbat între timp?

În clasa a-8-a îmi doream să devin psiholog deoarece mereu am avut plăcerea de a
fi lângă oamenii, să îi ajut când au nevoie, eventual chiar sfătuiesc. Pe parcursul anilor
de liceu am descoperit câteva pasiuni noi: jurnalismul sau fotografia. 

În acest moment, nu sunt foarte sigur ce aș vrea să devin, însă sigur mi-aș orienta
spre unul dintre domeniile menționate mai sus.

Participi la olimpiade, concursuri și la activități extra-școlare. Cum reușești să ai
rezultate școlare și extra-școlare spectaculoase și în același timp să fii un
adolescent cu o viață socială normală?

Am timp de pasiunile mele, dacă știi cum să-ți organizezi timpul, poți face ceea ce ți-
ai propus.

http://www.fondulpentruunviitormaibun.ro/
http://www.fondulpentruunviitormaibun.ro/
http://www.fondulpentruunviitormaibun.ro/
http://www.fondulpentruunviitormaibun.ro/


De exemplu, anul acesta am participat
la olimpiadă, la Aria Curriculară
Tehnologii, domeniul Industrie
Alimentară și am obținut premiul I la
faza județeană.
 
De asemenea, am participat la
activitățile din cadrului Fondului de
Burse și vreau să transmit că au fost
foarte beneficie. Mi-au dat mai multă
încredere în mine și am scăpat de
emotivitatea vorbitului în public.

Fundația Comunitară Iași a împlinit 10
ani anul acesta, ultimii trei ani i-am
petrecut împreună. Cum a fost pentru
tine colaborarea cu Fundației
Comunitare Iași?
 
Coloborarea mea cu FCI este superbă
încă de la început. M-ați primit cu
brațele deschise. Este o colaborare
ușoară fiindcă am parte de înțelegere
și de susținere.

De Fundația Comunitară Iași am auzit
de la un  prieten bursier și el în cadrul
FCI și deoarece am vrut să-mi urmez
visurile și să-mi achiziționez materiale 
necesare pasiunilor mele am aplicat pentru o bursă.

Sprijinul financiar oferit de FCI m-a ajutat foarte mult. Cu acesta am reușit să-mi
dezvolt latura intelectuală și să investesc în viitorul meu. Însă, Fundația Comunitară
Iași m-a ajutat foarte mult și pe lângă sprijnul financiar, mi-a dat curaj și m-a
motivate să dedic mai mult timp studiului.
 
Și plus valoarea acestui program este relația dintre bursier și donator. Am avut întâlniri
cu mentora mea și s-a creat o relație foarte bună, există acea conexiune. Este destul
de important să ai un donator/mentor cu care să menții legătura deoarce știi că
“rezultatele” vin din ambele părți.
 
Fundația Comunitară Iași este un factor foarte benefic pentru județul Iași deoarece
reușește să îndeplinească visul a multor tineri.

Cătălin recomandă: Insula Delfinilor Albaștri, Scott O’Dell.
 

Optimismul și încrederea lui Cătălin în bine sunt molipsitoare. 
Cu emoții, dar foarte curajos, Cătălin crede că într-o societate ideală oamenii sunt

toleranți, investesc în educație și relațiile sunt bazate pe empatie.



Petru Pădureț

Fondul pentru un viitor mai bun în comunități
este un program de finanțare administrat de
Federația Fundațiilor Comunitare din România,
finanțat de Lidl și implementat prin rețeaua
fundațiilor comunitare.
 
În 2020 Fundația Comunitară Iași a
implementat acest program la Vaslui, iar apoi,
în 2022, la Botoșani.
 
Astăzi, împreună cu Petru Pădureț
coordonatorul proiectului Gustul copilăriei de
altădată și președintele Asociației Impact
Trușești Botoșani descoperim provocările unui
proiect care dorește să redea gustul de
altădată preparatelor tradiționale.

Care este povestea din spatele proiectului pe care l-ați înscris prin @Fondul pentru
un viitor mai bun în comunități?
 
Povestea din spatele proiectului este povestea misiunii Asociaţiei Impact Truşeşti şi a
întreprinderii sociale Cuptorul de Basm. Este povestea noastră, ca familie. Ne-am dorit
să facem un loc mai bun din comunitatea noastră şi să punem în practică profesia pe
care am ales-o, aceea de asistenţi sociali. După ce ne-am căsătorit soţia mea a ales
să revină în satul bunicilor unde ne-am stabilit din anul 2005 şi în anul 2010 am avut
oportunitatea de a participa la un curs de antreprenoriat social şi de a beneficia de un
grant prin care am pus bazele primei întreprinderi sociale din judeţ, Cuptorul de Basm.

http://www.fondulpentruunviitormaibun.ro/


Dorinţa noastră a fost de
a reda un alt sens pâinii
noastre, acela de a fi în
acelaşi timp hrană
pentru trup dar și pentru
suflet. Am vrut să facem
o pâine cu gust de
altădată, respectând
reţete tradiţionale,
coaptă pe vatră în
cuptor cu lemne. Am
descoperit o nouă lume
şi ne-am bucurat de
fiecare apreciere pe care
am primit-o pentru
produsele noastre.
Scopul întreprinderii
sociale este de a crea
locuri de muncă în
comunitate şi de a
susţine proiectele
noastre educaţionale
destinate copiilor
vulnerabili, afectaţi de
sărăcie şi expuşi riscului
de excluziune socială. În
timp ne-am dat seama
că cei care apreciau în
mod deosebit produsele
noastre erau persoane
din mediul urban care ne
povesteau adesea
despre nevoia copiilor de
la oraş de a cunoaşte
viaţa adevarată de la
țară, de a experimenta
gustul unor produse așa
cum erau cele făcute
odinioară de bunicile
noastre, de a transmite și
generațiilor viitoare
farmecul şi amintirea
copilăriei de altădată. 
Așa ne-a venit ideea
unui proiect prin care să 

realizarea cuptorului a fost
necesară şi realizarea unui
foişor care să îl protejeze).

 Am reuşit să facem faţă
acestor provocări prin
previzionarea unui cash-
flow realist, prin modificări
în buget şi prin acoperirea
unor cheltuieli neprevăzute
din fonduri proprii. 

O altă provocare a fost
legată de utilizarea
cuptorului pentru că nu
aveam experienţă de lucru
pe un cuptor cu foc în vatră
unde temperatura este mai
greu de controlat. Am făcut
mai multe încercări, am
căutat persoane vârstnice
din comunitate care
cunoşteau cum se
folosește un astfel de
cuptor, am discutat cu ele
și am folosit informații
prețioase desprinse din
amintirile lor. A fost o
experienţă de învăţare şi
pentru noi de care ne-am
bucurat alături de voluntarii
noştri.

Dacă ar fi să ne
împărtășiți un gând din
aceste luni de
implementare a
proiectului, ce ne-ați
transmite?

În primul rând vrem să
continuăm atelierele de
gătit prin fonduri proprii dar
vom încerca să dezvoltăm
și noi proiecte prin
atragerea de fonduri.

construim un cuptor
tradiţional, ca cel la care
bunicile cu mâinile lor
muncite pregăteau și
coceau plăcinte, colaci,
pâine rumenă, sarmale si
alte bunătăţi, un cuptor
destinat unor activităţi de
educaţie nonformală pentru
copii, tineri dar şi adulţi în
jurul căruia să se ne toţi
care simt dorul unei copilării
cu adevarat fericite precum
şi copii sau tineri cărora
vrem să le aratăm un alt fel
de a trăi, de a te bucura, de
a mânca.

Credem că mediul rural
păstrează valori autentice
care merită promovate. Am
vrut să arătăm că şi noi, cei
din comunităţi mici putem
să realizăm proiecte
frumoase şi cu impact
pentru comunitatea noastră
dar şi pentru mediul urban
şi să inspirăm poate, alte
comunităţi şi alţi oameni.
 
Care sunt provocările care
au apărut pe parcursul
implentării? Cum ați reușit
să depășiți momentele de
impas?
 
O provocare importantă a
fost faptul că acest proiect
a presupus o activitate de
construcţie a unui cuptor
tradiţional şi ne-am
confruntat cu lipsa unor
meseriaşi, creşterea
accelerată a prețurilor
elungirea termenului de
execuţie a lucrării (pe lângă
investiţia iniţială pentru 



De asemenea, ne gândim să oferim
astfel de oportunităţi şi contra cost. De-
a lungul timpului am căutat soluţii
pentru a continua fiecare din proiectele
noastre, astfel şi în prezent
funcţionează Centrul de Voluntariat (
înfiinţat în cadrul unui proiect susţinut
prin granturi norvegiene în anul 2015),
am dezvoltat un program de educaţie
remedială pentru care am identificat
mai multe surse de finanţare si am
reuşit să îl oferim copiilor de la
începutul înfiinţării asociaţiei, avem şi
un Club de creaţie pe care ne străduim
să îl menţinem şi suntem în cautarea
unor surse de finanţare.

Studiile arată că activităţile
extraşcolare contribuie la dezvoltarea
abilităţilor sociale şi a strategiilor
adecvate de rezolvare a problemelor şi
de lucru în echipă, la formarea unei
atitudini pozitive faţă de învăţare, la
schimbări de comportament.  Ele
reprezintă un element fundamental în
reţeaua şcoală-familie –comunitate şi
contribuie la consolidarea acestui
parteneriat cu impact major pe temen 
lung asupra formării personalităţii copiilor şi a performanţelor şcolare.

Acest tip de activităţi generează impact social şi un mediu transformaţional , sunt un
instrument de reglare şi coagulare a resurselor comunitare în beneficiul tuturor
copiilor dar în special pentru cei din mediul rural şi din categorii vulnerabile pentru
care participarea la astfel de activităţi reprezintă o şansă reală pentru un viitor mai
bun şi facilitarea integrării sociale. Modelarea, formarea, educarea sunt procese care
necesită multă implicare, dăruire, experienţe diverse şi consistente, timp, dar și
resurse. 

Prin activităţile pe care le desfăşurăm în cadrul asociației noastre ne propunem să
oferim şanse egale la dezvoltare pentru copiii din comuna Truşeşti. Fiecare proiect
este o şansă de învăţare şi dezvoltare. Nu este uşor şi uneori pare că efortul este
considerabil iar rezultatele nu sunt neapărat vizibile imediat dar credem că acţiunile
mici pot face pe termen lung schimbări importante. Orice proiect făcut din suflet şi cu
gândul la cei pe care doreşti să îi ajuţi este un factor important de coeziune şi
mobilizare. Noi vă mulțumim pentru oportunitatea pe care ne-ati dat-o, suntem
recunoscători pentru încrederea acordată pentru că fiecare finanţare reprezintă de
fapt un capital de încredere acordat în avans si sperăm că am demonstrat seriozitate,
implicare şi dedicare.

Petru recomandă: De ce îți face bine să faci bine, dr. David R. Hamilton
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